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پسازبهرامبيضایی،جلالتهرانی
هممجوزاجراگرفت!

جلال تهرانی، کارگردان شناخته شده پس از ۷ سال 
دوری از تئاتر، 3 نمایشنامه را روی صحنه می برد.

س��ه گانه »بونکر« عنوان 3 نمایشنامه او است که هر 
3 متن به تازگی نوش��ته ش��ده و این روزها با جمعی از 
بازیگران سرش��ناس تئاتر و س��ینمای ایران در مکتب 
تهران در حال تمرین است. پیش بینی می شود اجرای هر 
3 اثر برای تابستان و پاییز امسال آماده شود. »مخزن«، 
»تک سلولی ها«، »هی مرد گنده گریه  نکن«، »سیندرلا« 
و »فصل شکار بادبادک ها« برخی آثار پیشین جلال تهرانی 

است که با استقبال تماشاگران مواجه شده است.
وی که از نویسندگان و کارگردان های جریان ساز تئاتر 
ایران اس��ت، یک دهه گذش��ته را بیشتر از اجرای تئاتر، 

متمرکز بر راه اندازی و اداره مکتب تهران بود.
پیش تر نیز نمایشنامه »خاطرات هنرپیشه نقش دوم« 
نوشته بهرام بیضایی به کارگردانی علی جهانجونیا برای 

اجرا در برج آزادی مجوز دریافت کرده بود.

»شناور«اكرانآنلاینمیشود
فیلم »ش��ناور« نخس��تین س��اخته بلند سینمایی 
شهاب الدین حسین پور که س��ال ۱۴۰۲ در گروه »هنر 
و تجربه« اکران شد از امروز چهارشنبه ۲3 خرداد اکران 

آنلاین خود را از طریق پلتفرم هاشور آغاز می کند.
این اثر سینمایی که بر اساس یک داستان واقعی ساخته 
شده، داستان یک گروه دوست صمیمی است که با یکدیگر 
به سفری کوتاه می روند و با گم  شدن یکی از آنها اتفاقاتی 

رخ می دهد و رازهایی برملا می شود.
فیلمنام��ه این اث��ر را رضا دادویی نوش��ته و محمد 
امیریاراحمدی به عنوان مشاور فیلمنامه با پروژه شناور 
همکاری کرده است. همچنین رضا دادویی و میثم طوسی 

تهیه کنندگی فیلم را بر عهده دارند.

تاریخچهجشنوارهكن
توسطبنيادفارابیمنتشرشد

مرکز انتش��ارات فارابی در ادامه انتشار سلسله کتب 
حکمرانی و سیاست گذاری در سینما، کتاب »جشنواره 
کن« از منظر حکمرانی و سیاست گذاری سینما را روانه 
بازار نشر کرده است تا ضمن ارائه جزئیات بیشتر، مخاطب 
را بیش از پیش با یکی از مهم ترین فستیوال های بین المللی 

سینمایی سال آشنا کرده باشد.
برشی از این کتاب که به قلم محسن بیسادی نگارش 
شده است، به ماجرای نقش موسولینی در برگزاری این 
جشنواره اشاره دارد. در بخش نخستین جشنواره بعد از 
جنگ دوم جهانی در فصل »تاریخچه جش��نواره کن« 
این گونه آمده است: »در اوایل سال ۱۹۴۰، با وجود اعلام 
جنگ و بسیج ملی، مقامات کن به رهبری فیلیپ ارلانگر 
تلاش کردند پروژه جشنواره را زنده نگه دارند. در جبهه 
دیپلماتیک، فرانسه ابتدا تصمیم گرفت موافقت ایتالیا را 
به دست آورد که موضعش در درگیری هنوز رسمی نبود. 
در کمال تعجب، موس��ولینی پذیرفت، مشروط بر اینکه 

جشنواره کن فرانسه با جشنواره ونیز همزمان نباشد«.
تازه ترین اثر بنیاد س��ینمایی فارابی در حوزه نشر، در 

۵۰۰ نسخه و ۱۹۵ صفحه منتشر شده است.

انتشارتصنيفهاییازدورهقاجار
تصنیف های دوره  قاجار به روایت عبدالله دوامی و نوشته 
فرامرز پایور به تازگی روانه بازار است. این اثر در قالب یک 
جلد کتاب   توسط فراز مجیبی آوانگاری شده و انتشارات 

ماهور آن را منتشر کرده است.
فراز مجیبی درباره این اثر نوشته است: » استاد عبدالله 
دوامی به دلیل بهره مندی و ارتباط گسترده با نوازندگان 
شاخص و راویان اصلی ردیف و خوانندگان و تصنیف سازان 
مختل��ف و مهارت در نوازندگی ض��رب و خوانندگی، به 
عنوان مهم ترین مرج��ع و راوی ردیف آوازی و تصانیف 
دوره قاجار محس��وب می ش��د. نوع نگاه زیباشناسانه در 
انتخاب تصانیفی که با اصالت های موس��یقی دستگاهی 
همگن و منطبق هستند، در مقابل تصانیفی که از عیار 
هنری کمتری برخوردار بوده یا بیشتر جنبه مردم پسند 
 داش��ته اند، اصلی ترین ویژگی روایت او از تصانیف دوره 

قاجار است.
ای��ن کتاب با قیمت ۷۵۰ ه��زار تومان به بازار عرضه 

شده است.

»برمودا«پربينندهترینبرنامه
گفتوگومحورتلویزیونشد

فصل نخست برنامه »برمودا« با نویسندگی و اجرای 
کامران نجف زاده در شبکه نسیم در حالی پایان یافت که 
بررسی ها نشان می دهد این برنامه گفت وگومحور توانسته 
رکورد مخاطب را در تاریخ برنامه های رئالیتی شو بشکند.
بر اس��اس نتایج آخرین آم��ار مرکز تحقیقات فضای 
مجازی صداوس��یما، »برمودا« همچنان در صدر جدول 

پرمخاطب ترین برنامه های صداوسیما ایستاده است.
فروردین امسال نیز »برمودا« توانسته بود با بالاترین 
میزان چرخش محتوا در شبکه های مجازی تراز جدیدی از 
دیده شدن یک برنامه تلویزیونی توسط مخاطبان را در این 
حوزه ثبت کند. پیمان جبلی، رئیس صداوسیما در بازدید 
از پشت صحنه برمودا این برنامه را اعتبار نسیم خوانده بود.

برم��ودا همچنی��ن در نظرس��نجی روزنامه جام جم 
پربیننده ترین برنامه سرگرمی و گفت وگومحور صداوسیما 

شد و در تلوبیون هم بازدید میلیونی داشته است.
فصل اول »برمودا« با تهیه کنندگی محس��ن نجفی 
س��ولاری و کامران شهریوری در ۵۲ قسمت از 3۰ دی 
ماه ۱۴۰۲ به مدت 3 شب در هفته روی آنتن نسیم رفت 

و شب گذشته پایان یافت.

اخبار

محمدمحمدی:کنسرت نمایش یا تئاتر موسیقی، به شکلی 
از تئاتر گفته می شود که عنصر موسیقی در آن نقش بسیار 
پررنگ و غالبی دارد. تاریخچه اینگونه تئاتر در دنیا به اواخر 
قرن بیستم بازمی گردد که در آن سبک اپرتا، گونه ای از اپرا 
را که شکل ساده تری داردیکی از عوامل تاثیرگذار در پدید 
آمدن این نوع نمایش می دانند. نخستین نمایش موزیکال 
ثبت شده در تاریخ، نمایش the black crook است که 
سال ۱۹88 اجرا شد و از آن زمان به بعد نمایش موزیکال 

مورد توجه مخاطبان قرار گرفت.
اما در ایران ش��اید بتوان نخس��تین نمایش های موزیکال 
را ب��ه نوعی مرتبط با نقالی در نظ��ر گرفت اما صرفا تئاتر 
موزی��کال در ایران محدود و منحصر به نقالی نش��ده و از 
دیگر ش��یوه های اجرایی چون ورزش زورخانه ای نیز بهره 
برده اس��ت و طی ۴ دهه گذش��ته بویژه از دهه ۷۰ شاهد 
آغاز مجدد اینگونه آثار نمایشی در تئاتر کشور و در اواخر 

دهه 8۰ شاهد رونق آن بودیم.
صد البته در ۴۰ س��ال گذشته به صورت محدود در برخی 
سالن ها نمایش های موزیکال روی صحنه رفت؛ نمایش هایی 
ک��ه به رغم هزینه ب��الای آن و بالطبع قیمت گزاف و گران 
بلیت با استقبال مخاطبان روبه رو شد و سال به سال نیز بر 
تعداد این آثار اضافه شد تا جایی که حتی در استان ها نیز 
شاهد روی صحنه رفتن اینگونه تئاتر نیز شدیم.  اما آنچه 
مشخص است در چند سال اخیر وضعیت تولید تئاتر های 
موزیکال به شکل فزاینده ای در حال رشد است، آن هم در 
ش��رایطی که دیگر بسیاری از کارگردان ها و تهیه کنندگان 
آثارشان را محدود به سالن های دولتی و خصوصی نکردند 
و در فضاهای غیرتئاتری نیز برای به صحنه بردن آثارشان 
استفاده می کنند. به عنوان نمونه کاخ موزه سعدآباد در چند 
سال اخیر میزبان بسیاری از اینگونه نمایش ها شده است؛ 
از کنسرت موس��یقی »سی« گرفته تا ترانه های ماندگار و 
بس��یاری دیگر همگی با استقبال مخاطبان مواجه شد اما 
در آخری��ن مورد این مجموعه فرهنگی میزبان کنس��رت 
نمایش کوچه های عاش��قی شده است؛ نمایشی که با بازی 
امیرحس��ین آرم��ان، امیرکاوه آهنین جان، س��ولماز غنی، 
محمدرض��ا مالکی، محیا دهقانی و با خوانندگی حمیدرضا 
ترکاش��وند و آهنگس��ازی به��زاد عب��دی ب��ه کارگردانی 
سیدجلال الدین دری و به تهیه کنندگی سیدمهدی جوادی 

با اقبال مخاطبان مواجه شده است. 
نمایش »کوچه عاشقی«، روایت زندگی دختری است به نام 
مهتاب که عاشق خواننده و بازیگر تماشاخانه فردوسی است. 
این نمای��ش که اجرای خود را از ۱8 خردادماه آغاز کرده 
است، هر شب در تالار ایوان عطار کاخ سعدآباد ساعت ۲۰ 
روی صحنه می رود. از همین رو گپ وگفتی با س��یدمهدی 
جوادی تهیه کننده و سید جلال الدین دری کارگردان این 

کنسرت نمایش انجام دادیم.

آقایجوادی،چهش�دكهتصميمگرفتيددریکكنسرت
نمای�شب�هعنوانتهيهكنندهحضورداش�تهباش�يدوبا
سيدجلالالدیندریدر»كوچهعاشقی«همکاریكنيد؟

پس از نمایش های »کافه عاشقی« و »ترانه های ماندگار« 
با آقای دری، گپ و گفت هایی داش��تیم تا بتوانیم در یک 
تئاتر موزیکال یا به نوعی کنسرت تئاتر با یکدیگر همکاری 
کنی��م و اث��ری را روی صحن��ه ببریم. در این مس��یر نیز 
داس��تان ها و سوژه های متعدد و متفاوتی را بررسی کردیم 

و در نهایت به سوژه »کوچه عاشقی« رسیدیم.
وجهتمایز»كوچهعاشقی«رادرچهدیدید؟

به نظر من مزیت اول »کوچه عاش��قی« نسبت به دیگر 
آث��ار این اس��ت که بی��ش از خواننده و موس��یقی، قصه و 
تئاتر محوریت اجرا و نمایش را در دست گرفته است. من 
معتقدم این نکته بسیار مهم است که مخاطب تنها شاهد 
یک کنسرت نیست بلکه ذهن او با قصه نمایش درگیر شده 
و به دنبال مس��یر قصه حرکت می کند. مزیت دوم این اثر 
در ژانر و ش��یوه روایت قصه برای مخاطب اس��ت. »کوچه 
عاش��قی« یک درام جنایی با درونمایه های طنز اس��ت که 
در نهایت مخاطب خود را در معرض قضاوت قرار می دهد، 
چرا که این نمایش ۲ پایان بندی متفاوت دارد و با انتخاب 
مخاطب پایان قصه ما دچار تغییر خواهد شد. در حقیقت 

باید بگویم ما آماده ایم تا مخاطب در انتها ش��گفتانه ای را 
ب��ا این نمایش تجربه کند و خود پایان قصه ای را که دیده 
است انتخاب کند و به ما بگوید آیا متهم قصه ما در نهایت 

می تواند  مجرم باشد یا خیر. 
این مزیت از نوآوری های »کوچه عاش��قی« محس��وب 
می ش��ود و به نوعی می توان گفت ب��ا اثری تعاملی مواجه 
هس��تیم که مخاطب می توان��د در قصه ای که ۱3۰ دقیقه 
شاهد آن اس��ت، ورود کند و پایانی را که می خواهد برای 

آن رقم بزند.
»كوچ�هعاش�قی«میخواهدچهمفهوم�یرابهمخاطب

خودمنتقلكند؟
در ای��ن نمایش از این صحبت می ش��ود که خود را در 
معرض قضاوت قرار ندهید و بدانید قضاوت کردن کار بسیار 
س��ختی اس��ت، چرا که وقتی مخاطب در انتهای نمایش 
تصمیم می گیرد و س��رانجام کاراکترها را مشخص مي کند 
باید بداند اطلاعاتی که می داند و صرفا از محیط پیراموني 
دریافت کرده ممکن اس��ت بر اس��اس حقیقت نباش��د. به 
همی��ن دلیل تصور من این اس��ت که ای��ن نمایش را باید 
اثری اجتماعی نیز بخوانیم، چرا که قرار اس��ت بر خودآگاه 
و ناخ��ودآگاه مخاطب خود تأثیر گذاش��ته و قضاوت آن را 
بیازمای��د و به صورت ناخ��ودآگاه در زندگی و قضاوت های 

شخصی آنها نیز تأثیرگذار باشد.
قطعارویصحنهبردنیکاثرموزیکالكارسختیمیتواند
باشد،بویژهاگردرمحيطیبازمانندكاخسعدآبادایناتفاق
رخدهد،كمیدربارهچالشهایبهاجرارس�اندن»كوچه

عاشقی«توضيحدهيد.
در این اثر با چالش های به ش��دت مهمی روبه رو بودیم، 
البته که نفس یک اجرای موزیکال یا »کنس��رت تئاتر« به 
خودی خود کار سخت و پیچیده ای است، چرا که در یک 
تئاتر موزیکال بازیگران باید بخش موس��یقایی اثر را نیز با 
خود همراه کنند که این فشاری مضاعف بر بازیگری برای 
آنها محس��وب می ش��ود. در کنار این موض��وع باید بگویم 
»کوچه عاش��قی« یک اثر پر بازیگر و پر پرسوناژ محسوب 
می ش��ود و هماهنگی درس��ت این تعداد بازیگر در چنین 

اثری کار سختی برای گروه نمایش بود. این نکته را از آن 
جهت می گویم ک��ه ما فرصت کمی برای تمرین بازیگران 
نمایش داشتیم و به نوعی پیش تولید لاغر و نحیفی را برای 
»کوچه عاشقی« پشت سر گذاشتیم اما افراد گروه بخوبی با 
ما همکاری کردند و در این مدت زمان کم بسیار برای هر 
چه بهتر روي صحنه ظاهر شدن، زحمت کشیدند. چالش 
ب��زرگ و اصلی ما در این نمای��ش مکان اجرا بود، چرا که 
همواره برای اجرای چنین آثاری پیدا کردن یا ایجاد محل 
مناس��ب کار دشواری است. در حقیقت می توانم بگویم در 
حال حاضر تنها تالار وحدت اس��ت که قابلیت این را دارد 
که در یک مکان مس��قف و با حداقل اس��تانداردها بتوان 
چنین اجرایی را روی صحنه برد، چرا که دیگر س��الن ها با 
اس��تانداردهای مورد نیاز م��ا ظرفیت بالای ۲۰۰ نفر را به 
م��ا نمی دهند و این نمایش پتانس��یل این را دارد تا برای 
جمعیتی بالای ۵۰۰ نفر نیز به نمایش درآید. به همین دلیل 
کاخ موزه سعدآباد تنها گزینه ما برای »کوچه عاشقی« بود 
که با وجود نهایت همکاری که در این مکان با گروه نمایش 
وجود داش��ت اما باید بگویم در این محل هم زیرس��اختی 
برای اجرای یک کنسرت نمایش یا یک تئاتر موزیکال وجود 
ندارد و بخش زیادی از فشاری که در این کار به گروه تولید 
»کوچه عاش��قی« وارد شد در این بود که ما مجبور شدیم 
زیرس��اخت های لازم را از نو ایجاد کنیم و به نوعی از ابتدا 

یک سالن برای اجرای خود بسازیم.
بای��د بگوی��م در ای��ن کار ع��لاوه ب��ر س��اخت دکور، 
زیرساخت های ایجاد دکور، سیستم صدا، نور، برق کشی ها، 
ایجاد فضای مناس��ب برای استقرار جایگاه مخاطبان و... را 
از ابتدا س��اختیم و به جرأت می گویم ما برای این کار یک 
سالن سازی ۶۰۰ نفره انجام داده ایم،  ای کاش وزارت فرهنگ 
و میراث فرهنگی در آینده برای دیگر اجراها تمهیدی برای 

این موضوع بیندیشد. 
تجربههمکاریباگروه»كوچهعاشقی«بویژهجلالالدین

دریتاامروزبرایشماچگونهبود؟
این کار نخس��تین تجربه هم��کاری با جلال الدین دری 
ب��ود و می توانم بگویم این کارگردان فردی بس��یار خوش 

خل��ق و تعامل پذی��ر در حوزه کاری اس��ت و هیچ باری از 
بخش کارگردانی اثر به گروه وارد نش��د و فضای دوستانه 
پش��ت صحنه کار برای من اتفاق بشدت خوشحال کننده و 
دلچس��بی بود. گروهی که امروز در »کوچه عاشقی« با ما 
همراه هس��تند، در ۲ یا 3 کار پیش��ین این کارگردان نیز 
همکاری کرده اند و همین همکاری پیشین آنها باعث شده 
هر فرد هماهنگی درس��ت و خوبی با گروه روی صحنه یا 

پشت صحنه داشته باشد. 
درپایانفکرمیكنيدمخاطبچگونهبا»كوچهعاش�قی«
مواج�همیش�ودوای�ناثرتاچ�هاندازهمورداس�تقبال

تماشاگرانخودقرارمیگيرد؟
پاسخ به چنین سوالی فعلا زود است چون زمان کمی از 
شروع اجراهای ما گذشته است، چرا که فکر می کنم دیده 
شدن و استقبال از چنین آثاری در استمرار رخ می دهد اما 
نکته ای که می توانم بگویم این است که در این چند شب 
نخس��ت اجرا، مخاطبان با حال خوش صندلی های خود را 
ترک کردند و م��ن معتقدم چنین آثاری در کنار تلنگری 
که در بعضی موارد به مخاطب خود می زند، قرار است حال 
خوبی را نیز برای آنها رقم بزند و من در این چند شب این 

حال خوب را از مخاطبان مان دریافت کردم.
***

آقایدری!بفرمایيدچهش�دكهس�متس�اختنمایشی
رفتيدكهتركيبیازتئاتروموسيقیاست؟

به نظرم تئاتر و موس��یقی ۲ هنر تفکیک ناپذیر اس��ت. 
اگ��ر به تئاترهای س��ده های گذش��ته در آمری��کا هم نگاه 
کنید می بینید اکثر با موس��یقی همراه بوده، به طور کلی 
باید بگویم قبل از سینما، تئاتر کامل ترین هنر بوده است، 
بنابراین همه هنرهای دیگر اعم از موسیقی، رقص، نقاشی 
و... در آن دخی��ل بوده ان��د. پس ترکیب تئاتر و موس��یقی 
چیز جدیدی نیس��ت اما متاسفانه بتازگی اصطلاح اشتباه 
»کنسرت نمایش« در جامعه جا افتاده، ما کنسرت نمایش 
نداریم بلکه »تئاتر موزیکال« داریم که بخش تئاتر آن خیلی 
بیشتر از موسیقی آن است. وقتی واژه »کنسرت نمایش« 
را بی��ان می کنیم مخاطب توقع دارد یک خواننده ای روی 
س��ن حاضر شود و در  بخش قابل توجهی از برنامه حاضر 
شود اما »تئاتر موزیکال« تئاتری است که در کنار نمایش، 
موسیقی و خواننده هم دارد و در تئاتر جا نمایی شده است. 
من از سال ۱3۷۵ در تمام تئاترهایی که روی صحنه برده ام 

همیشه موسیقی زنده داشته ام. 
بفرمایيدچهش�دایدهقصه»كوچهعاش�قی«بهذهنتان

رسيد؟
س��ال ۱۴۰۱ تئاتری به نام »کافه عاش��قی« داشتم که 
تا خرداد ۱۴۰۲ اجرا داشت. این تئاتر اقتباسی از داستان 
لیلی و مجنون بود که با یک داستان روز آمیخته شده بود 
و مورد اس��تقبال مخاطبان ق��رار گرفت. تصمیم گرفتم با 
همان تیم نمایش »کوچه عاشقی« را با اقتباسی از داستان 
خسرو و شیرین روی صحنه ببرم که متوجه شدم آهنگساز 
کار عوامل پروژه را سر پروژه جدیدی برده است. به همین 
دلی��ل بعد از آن درگیر »قصه ترانه های ماندگار« ش��دم و 
بع��د از آن مصمم بودم حتما نمایش »کوچه عاش��قی« را 
ادامه دهم اما با توجه به تغییراتی که رخ داده بود، مجبور 
ش��د تغییراتی در بخش نمایش خسرو و شیرین به وجود 
آورم و داستان را به سمت تاریخ معاصر ببرم، اینگونه شد 

که متن نمایش »کوچه عاشقی« نهایی شد.
 باتوجهبهاینکهچندشبیاستكهنمایشرویصحنه
رفتهاست،استقبالمخاطبراچطوردیدیدوبازخوردها

چگونهبود؟
به نظر من به طور کلی بخشی از هنر، سلیقه است، یعنی 
ممکن اس��ت ش��ما بهترین تئاتر را روی صحنه ببرید ولی 
مخاطبی آن را دوست نداشته باشد. برای مثال ممکن است 
من به یک گالری نقاش��ی بروم اما اصلا متوجه ارزش آن 
کار نشوم؛ در چنین زمانی نه مشکل از من است نه نقاش 
بلکه نش��ان دهنده این است که من جای درستی نرفته ام. 
این موضوع در تمام شاخه های هنر پیش می آید، بعضی از 
تماش��اگران ممکن است کار را نپسندند و تصور دیگری از 
تئاتر داشته باشند اما آنهایی که آثار من را دنبال می کنند 

از این نمایش راضی بودند.

گفتوگوی»وطنامروز«باتهيهكنندهوكارگردانكنسرتنمایش»كوچهعاشقی«

کنسرتنمایشیبا۲پایانبندی

گ�روهفرهنگوهنر:دوازدهمین جلسه فصل نهم پاتوق 
فیل��م  کوتاه، با اکران و بررس��ی فیلم ه��ای »مریضخانه 
مرک��زی« به کارگردانی مش��ترک وحی��د و نوید نامی، 
»وضعی��ت آرام« ب��ه کارگردانی مه��دی دواچی، »ناک 
اوت« به کارگردانی محس��ن بانصیری و »تحت فشار« به 
کارگردانی وحید رابودان با همکاری موسس��ه فرهنگی - 
تبلیغاتی بهمن سبز در سینما بهمن تهران برگزار شد و 
در ادامه داوود مرادیان منتقد و کارگردان سینما به  عنوان 
کارش��ناس و محمد صابری به  عنوان مجری کارش��ناس 

برنامه به نقد این آثار پرداختند.
ابتدا مهدی دواچی، کارگردان »وضعیت آرام« درباره 
شکل گیری ایده این فیلم گفت: ماجرای ساخت »وضعیت 
آرام« از س��ال ۹8 زمانی که مش��غول تحصیل در رشته 
دامپزش��کی بودم شروع شد، جرقه س��اخت این فیلم از 
دانش��گاه شیراز خورد. باید بگویم ساختمان های خوابگاه 
این دانش��گاه بسیار جالب هستند، البته فکر می کنم این 
موضوعی اس��ت که همه دانش��جویان در مقاطعی به آن 
فک��ر می کنند و ایده فیلم »وضعی��ت آرام« از همین جا 

به ذهن ما آمد.
در ادام��ه مرادیان درب��اره فیلم »وضعیت آرام« گفت: 
ویژگی  بچه های س��ینمای جوان در سال های اخیر، این 
است که فرم را بخوبی یاد گرفته اند اما آنچه حس می کنم 
در کل سینمای ایران نیست، داستان است. در »وضعیت 
آرام« اتفاقات دال بر دانس��ته های ف��ردی جلو می رود و 

یک ش��کاف روایی در آن وجود دارد که باعث می ش��ود 
م��ا با اتفاقات فیلم احس��اس بیگانگی کنیم، تا جایی که 
همه چیز مبتنی  بر تجربیات شخصی عده ای است که در 
خوابگاه بوده اند. وحید رابودان، کارگردان »تحت فش��ار« 
هم با بیان اینکه از سال 8۹ کار در سینما را آغاز کرده و 
این پنجمین فیلم داستانی اوست، اظهار کرد: این فیلم را  
۲ سال پیش ساختم. ایده ای داشتم که نمی دانم چقدر در 
این فیلم درآمده است. سعی کردم فضایی را درست کنم 
که همه آدم های فیلم تحت فشار باشند. مثلا از فروشنده 

سوپرمارکت گرفته تا املاکی و کاراکتر اصلی در این فیلم 
تحت فشار هستند. به طور کلی به نظرم وقتی آدم ها تحت 
فشار قرار می گیرند تصمیمات مختلف می گیرند که اگر در 

شرایط آرام باشند تصمیم دیگری می گیرند.
مرادیان درباره »تحت فشار« گفت: سادگی کارگردانی 
این فیلم با س��ادگی تنش درونی آن متناس��ب است. ما 
در »تحت فش��ار« با یک کارگردانی متمایزکننده مواجه 
نیس��تیم که از فیلم بیرون بزن��د، اینکه بتوانید صحنه را 
کنترل کنید هنر بس��یار زیادی می خواهد که ما در این 

فیلم شاهدش هستیم.
در ادامه وحی��د نامی کارگردان »مریضخانه مرکزی« 
روی صحنه آمد و بیان کرد: نخستین بار است که به سینما 
بهمن می آی��م، اینجا پرده جالبی دارد اما نور و صدایش 
تعریفی ندارد. من ۲۰ سال است فیلم کوتاه می سازم اما 
عه��د کرده ام که دیگر فیلم کوتاه نس��ازم، البته نه اینکه 
س��اخت فیلم کوتاه بد باش��د اما دوست داشتم فاصله ای 
از فیلم کوتاه بگیرم و در تلاش��م فیلم بلندم را بس��ازم، 
 البته 3 س��ال است تلاش می کنم اما هنوز در نقطه صفر

 هستم.
سپس مرادیان درباره س��اخته این کارگردان توضیح 
داد: مهم ترین ویژگی این فیلم، لهجه آن است. کارگردان 
برای این کار جس��ارت به خرج داده و این امتیاز مهمی 
اس��ت، در حالی که بسیاری در سینمای ما دوست دارند 
فیلم شان را به زبان فارسی بسازند و فرار از ساخت فیلم 

به زبان مادری ضعف سینمای ما است.
مرادیان در پایان گفت: ما در ساختار یک فیلم چیزی 
به نام گفتمان روایی داریم که خود را با ابزار روایی به ما 
نش��ان می دهد. اگر گفتم��ان روایی ما را مخاطب بفهمد 
موفق بوده ایم در غیر این صورت فیلم ما الکن اس��ت. هر 
چیزی و هر مکانی سنی دارد. هر زبانی هم اقلیمی دارد. 
نمی ش��ود در این فضا عربده کش��ید. باید شاعرانه متلک 
خ��ود را بیندازید. همه چی��ز در این فیلم به قاعده بود و 

امیدوارم فیلم بلندت را بسازی.

درنشستنقدوبررسیفيلمكوتاهتهرانمطرحشد

مگرقابسینماییوتلویزیونیتفاوتدارد؟!


